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PodzimníNůžky na keř,hrábě dvojeokna wapka umyje,sestříhneme vyšší túje,stará tráva - na co je?
Autor neznámý

Podzimní 2Obloha se zatáhla,žaluzie zas stáhlamáma, která na zahraděpředtím nohy natáhla.
Zahradu už shrabalaa potom se koukalana záhony upravenéa na zimu připravené.
Prší krásně, zem se svlaží,dýchat se nám bude svěží.Po dešti pak na trávníkuzbyde voda jen v kyblíku.

Autor neznámý

Podzimní úklid zahradyV sobotu jsem se rozhodla, žezlikviduji víno, které už neplodí.Nejdříve jsem ostříhala větvea narvala je do pytle. Pak jsem vzalakrumpáč a vykopala jsem zdřevěnělýstonek i s kořeny. Šlo to ztuha.Kmen a kořeny jsem dala dodílny, aby pořádně vyschly a byly takpřipravené dědovi do kamen. Listyjsme pak s mamkou odnesli naskládku s bioodpadem.Některé kytky už jsemnastěhovala do domu a vrhla jsem sena trávník. Speciálními hráběmi jsemse snažila dostat z trávníku stařinu.Kolem pískoviště má bratr autíčka,kameny a dřevo. Vše bylo potřebauklidit. Kameny jsem dala na hromaduštěrku, autíčka do dílny a dřevo takénašlo obvyklé místo - na hromadu sedřevem.Řádně jsem ho srovnala – většíkousky jsem dala vyschnout. Ve dřevěbyla spousta havěti – stonožky,mnohonožky, pavouci, šneci i s vajíčky.Hromadu dřeva jsem přikrylaigelitem, který jsem zatížila kameny.Nakonec jsem hráběmi upravila štěrk,po kterém chodíme.Celý den mi při práci dělalispolečnost naši králíci, Kuba a Růža.Vždyť také večer dostali odměnu.
Lucie Brilová, 7.třída



CO SE DĚJE
Čistička odpadních vod
Ve chvíli, kdy toto číslo čtete, je už v provozu i rekonstruovaná

stará část čističky a celý systém jede v definitivním režimu – i když
zatím ještě ve zkušebním, tj . bude se sledovat kvalita přečištěné
vody, a když bude vyhovovat, dostaneme za rok povolení k trvalé-
mu užívání.
V areálu čističky se ještě bude dělat i asfaltová plocha pro auta,

plot, brána apod., ale to už za plného provozu samotné čističky.
Jakmile bude asfaltová plocha hotova a dostaneme od vodoprávní-
ho úřadu povolení ke zkušebnímu provozu, bude naše čistička při-
j ímat i fekály vyvážející j ímky od našich občanů, kteří ještě nemají
kanalizaci. Předpokládám, že to bude tak do měsíce - přesné datum
oznámíme na vývěsce i na internetu.

Vodovodní a kanalizační přípojky.
Žádáme všechny občany, kteří mají ke svému domu vyve-

dené vodovodní nebo kanalizační přípojky a ještě je nezapojili,
aby tak učinili co nejdřív.
U vodovodu to znamená připravit vodoměrnou šachtu a požádat

společnost ITV o zapojení vodovodu: vyplníte formulář, který si
stáhnete z webu naší obce www.obecondrejov.cz (v menu kliknete
na Vodovod a kanalizace, pak na Žádost o připojení vodoměru).
U gravitační kanalizace prostě připojíte výstup z kanalizace

vašeho domu do kanalizační přípojky.
U tlakové kanalizace to znamená zakopat j ímku a požádat na

obecním úřadu o dodání a zapojení čerpadla.
Jakmile máte kanalizaci (gravitační nebo tlakovou) zapojenou,

vyplníte ještě Smlouvu o odvádění odpadních vod – tu si stáhnete
ze stejného místa na našem webu jako žádost o připojení vodomě-
ru. Smlouvu potom přineste nebo pošlete na obecní úřad, kde ji
podepíšu za obec.
Kdo nechce nebo nemůže stáhnout všechny uvedené tiskopisy

z internetu, tomu je samozřejmě dáme na obecním úřadě.

Nová budova pro školku - nebo pro školu?
V minulém čísle Ozvěn jsem psal, že v Regionálním operačním

programu (ROP) Střední Čechy je vyhlášena výzva na podávání
žádostí o dotace na školky. Bohužel dne 23. září byla tato výzva
zrušena. Tyto dotace měly totiž být financovány z peněz EU, které
původně měl dostat ROP Severozápad a které už určitě nestačí
rozdělit, proto vláda schválila jej ich převedení do jiných ROPů
a náš ROP Střední Čechy z nich měl dostat 500 milionů. Jenže
ROP Severozápad s převodem nakonec nesouhlasil, proto ani náš
ROP nic nedostane nebude a tyto prostředky EU, okolo 2 miliard,
většinou propadnou – ROP Severozápad je do konce roku nestačí
přidělit a j iné ROPy je nedostanou.
Pro nás z toho plyne, že v příštím roce dotace z ROP Střední

Čechy na školky v menších obcích nebude. Ostatně, jak jsem psal
už posledně, neměli bychom si dělat velké naděje ani na schválení
dotace na rekonstrukci komunikací. Tam bude velký přetlak žádostí
a málo peněz. Kromě toho důležitým kritériem pro bodování je in-
tenzita provozu - a je jasné, že když se bude porovnávat provoz
v nějaké ulici v Kladně nebo v Příbrami s provozem v ulici Luční
nebo Pod Hřištěm, asi moc bodů nedostaneme.
Stavba nové školky na parcele nad zdravotním střediskem se te-

dy odkládá, ale je jasné, že dříve nebo později j i postavíme. Jej í
projekt je už hotový a na stavebním úřadu už běží jej í územní
a stavební řízení. Náklady na tuto budovu by měly být okolo 10
mil. Kč. Budeme čekat, až se objeví další možnost dotace, a v nej-
horším případě bychom dokázali tuto školku postavit i bez dotace.
Ovšem může se stát, že po nějaký čas se jedna, možná i obě tří-

dy v této budově budou používat ne pro mateřskou, ale pro zá-
kladní školu. Jak jsem už psal dříve, budeme teď každý rok
potřebovat jednu novou učebnu pro základní školu, protože dnes
máme 10 tříd (dvě první a pak po jedné) a za osm let už jich naše
škola bude mít 1 8 (devět ročníků po dvou třídách). Jediný rozdíl,
který bychom v projektu museli v takovém případě udělat, je změ-
na sociálních zařízení: školka má samozřejmě menší záchůdky
a umývadla a také spojené záchody pro chlapce a dívky; základní
škola už je musí mít oddělené a mísy jsou trochu větší. Jiné změny
by se v projektu nedělaly.

Podkroví Obecního domu
Uvažujeme také o projektu: půdní vestavby v podkroví Obecní-

ho domu (SKC). Tam je dnes obrovská prázdná plocha, víc než 600
m2, kde by mohly být dvě učebny a možná i nějaké malé ubytovací
zařízení. Učebny bychom mohli v nouzi využít pro základní školu,
ale dlouhodobě by se používaly pro kurzy, školení apod.
Ovšem půdní prostor v Obecním domě má problém s přístupem.

Do podkroví vede totiž jen jedno úzké schodiště a není moc
možností, jak ho rozšířit. Naštěstí by se dal udělat aspoň únikový
požární východ vedle jeviště, protože bez únikového východu by
nám hasiči půdní vestavbu nepovolili. V tuto chvíli je situace ta-
ková, že jsme náš záměr konzultovali s projektanty a ti teď se spe-
cialisty a s úředníky na příslušných úřadech zjišťují, jaká varianta
přestavby by byla technicky i administrativně možná.
Jak už jsem psal, projektujeme také zcela novou budovu zá-

kladní školy v ulici Pod Hřištěm. Každého tedy může napadnout:
když budeme mít novou školu, proč ještě stavět další budovu nad
zdravotním střediskem a půdní vestavbu v Obecním domě? Odpo-
věď na tuto otázku je taková: nová škola za nejmíň 55 milionů je
holub na hodně daleké střeše. Ty dvě stavby jsou "vrabci skoro
v hrsti", tj . během pár let můžeme každou postavit dokonce i za
vlastní peníze, bez dotace - i když se o nějakou samozřejmě bude-
me snažit. Protože musíme třídy pro základní školu mít už brzy,
každý rok jednu, jedeme na jistotu.
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VÝSLEDKY VOLEBDO POSLANECKÉ SNĚMOVNYV NAŠÍ OBCI
Strana Hlasy %
Česká strana sociálně demokratická 75 10
Strana svobodných občanů 13 1 ,73
Česká pirátská strana 19 2,53
TOP 09 163 21 ,7
HLAVU VZHŮRU - volební blok 4 0,53
Občanská demokratická strana 67 8,93
Romská demokratická strana 1 0,1 3
politické hnutí Změna 8 1 ,06
Strana soukromníků ČR 1 0,1 3
KDU-ČSL 62 8,26
Suverenita – Strana zdravého rozumu 3 0,4
Strana Práv Občanů ZEMANOVCI 6 0,8
Úsvit přímé demokracie Tomia Okamury 40 5,33
Dělnická strana sociální spravedlnosti 5 0,66
ANO 2011 176 23,4
Komunistická strana Čech a Moravy 72 9,6
Strana zelených 35 4,66

Strany Aktiv nezávislých občanů, LEV21 a Koruna Česká ne-
získaly v naší obci žádné hlasy.



A co když v následujících letech postavíme budovu nad
zdravotním střediskem, a třeba po deseti letech vyjde nová škola?
Pak prostě ty dvě nové krásné třídy použijeme pro školku.
A až začne ubývat dětí? Především si myslím, že dětí u nás

ubývat nebude. Porodnost možná klesne, ale rodiny s dětmi se
k nám budou určitě stěhovat i za dvacet, třicet let. Počet obyvatel
poroste sice pomalu, ale j istě, a tím poroste i počet dětí.
A za druhé, obecní budovy jsou třeba pořád. Mám takový sen: za

10 nebo 20 let budeme mít celou základní školu, první i druhý stu-
peň, v nové budově v ulici Pod Hřištěm. Ve staré budově na ná-
městí, která se tím uvolní, bude domov pro seniory. Školka bude
mít dvě třídy jako dnes v Andresově vile a další dvě ve dvoutřídním
pavilonu na dnešním výstavišti nad zdravotním střediskem.
V podkroví Obecního domu budou učebny pro pořádání kurzů
a školení pro veřejnost. A v budově zdravotního střediska, tam, kde
jsou dnes dvě první třídy, by mohly být nové ordinace, např. pro
gynekologii, kde by lékař ordinoval třeba jen jeden nebo dva dny
v týdnu. Já vím, je to jen sen, ale snít se taky občas musí.

Další zprávy
Oprava kotelny v základní škole.
Kotle tam jsou ještě původní, přibližně 30 let staré, proto se už

drží jen zuby nehty. Doufáme, že se podaří získat dotaci na zatep-
lení školy a náhradu dosavadních kotlů za tepelné čerpadlo, ale to
by bylo nejdřív příští rok a tuto zimu musí kotelna ještě vydržet.
Proto bylo nutno některé části utěsnit a přidat bezpečnostní
ochlazovací systém pro případ výpadku elektrického proudu.
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JAK PRACUJEČISTIČKA ODPADNÍCH VOD?
Princip čištění odpadních vod je jednoduchý. V jej í hlavní ná

dr-ži žij í bakterie, které z odpadních vod „pojídají“ organické lát
ky.Dodáváme jim tam vzduch, aby měly co „dýchat“. Bakterie
sloučíkyslík se svou „potravou“, z toho vznikne oxid uhličitý
a voda.A samozřejmě zůstanou nestrávené zbytky.
To je přesně stejné jako u lidí a zvířat. I my pojídáme potravu

(organické látky) a dýcháme vzduch a zůstává po nás oxid uhliči
tý,který vydechujeme, a nestrávené zbytky.
Kromě této základní funkce ale čistička musí dělat i některé j i

névěci.
Voda z kanalizace především projde lapákem štěrku. Ve staré

čističce lapák štěrku nebyl, všechen štěrk, který se ze silnice při
bouřce spláchl do kanalizačních šachet, se tedy usazoval v nádrži
a za 17 let jej ího provozu ji skoro úplně zaplnil. Při zahájení re-
konstrukce se znečištěný štěrk musel odsát a uložit na skládku.
Prozajímavost, štěrku bylo v nádrži staré čističky 83 tun, sací

bagry najeho vysávání z nádrže pracovaly 27 hodin, musel se
odvážet dočističky v Praze a jen odvoz nás stál 43 000 Kč
a skládkovné 75000 Kč. Lapákem štěrku si toto vše pro bu
doucnost ušetříme.
Splašky pak jsou na strojní česle, kde se z nich různé hadry

apod. „vycedí“ a vyhodí do popelnice. Pak se ze splašků ještě
od-straní písek.
V další nádrži se dusičnany rozloží a do vzduchu z nich uteče

dusík. Pak teprve jde voda do té hlavní nádrže, kde žije hodně
bak-terií a kam se vhání vzduch. Tam se většina organických látek
roz-loží, bakterie je „sežerou“.
Voda už pak nesmrdí, jen v ní zůstává ještě dost neroz

puštěnýchčástic, které bakterie nestrávily. Proto jde do další ná
drže, která užje pod širým nebem, a v té se tento kal pomalu
usazuje u dna. Voda,kde už skoro není žádný kal, se pak vypouš
tí do potoka. Částusazeného kalu se vrací do nádrží na začátku,
aby tam přibylo bak-terií, druhá část kalu se postupně odvodní,
voda se z něj vylisujea zbytek, skoro tuhá hmota, se pak
kompostuje nebo vyváží napole.

Nový zametač.
Možná jste si všimli, že náš traktor nedávno poprvé vy-

jel s novým zametacím válcem, který jsme koupili. Určitě to po-
známe na čistotě našich ulic. Až dosud se totiž ulice zametaly jen
koštětem s lopatou a to při délce našich místních komunikací bylo
přece jen trochu pomalé

Rekultivace bývalé pískovny v Březině.
Tato lokalita, kam se kdysi odvážely odpadky, byla při výstavbě

čističky v Ondřejově použita pro uložení vybagrované zeminy.
Ještě dlouho potom byla v neutěšeném stavu, ale dnes už je ko-
nečně urovnána a přibližně do jara j i osázíme lesními stromy, takže
se stane součástí obecního lesa. Protože jsme ale zjistili, že i teď se
do ní někteří občané pokoušejí navážet stavební suť a jiné odpady,
museli jsme přístup k ní uzavřít závorou.

Koncert Spirituálů.
V rubrice „Co se děje“ obvykle nehodnotím kulturní události,

které se v naší obci konají, ale teď musím udělat výjimku. V pátek
11 . října vystoupila v sálu SKC známá (dnes by se asi řeklo „kul-
tovní“) skupina Spiritual kvintet a v sále nabitém k prasknutí skli-
dila mimořádný aplaus. Vzpomínám, jak jsme v 70. a 80. letech po
ochotnických představeních seděli kolem klavíru, na něj hrál Míla
Řezba, většinou tam byl ještě Jirka Matějček s kytarou, a až do rá-
na jsme všichni zpívali, často právě písničky Spirituálů, taky Šlit-
rovy nebo Ježkovy. Jedna z našich nejmilejších byly Boží mlýny.
Byly to tehdy úžasné zážitky - a teď, když po třech desetiletích
jsme ty Boží mlýny slyšeli přímo od autorů, to bylo pro nás
pamětníky snad ještě silnější.

Martin Macháček
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KRÁTKÉ OHLÉDNUTÍ ZA LETOŠNÍVELKOU VODOU
Co si představíte, když vyřknete slovo voda? Voda pitná, voda

balená, voda v potoce, rybníce či v bazénu, voda dešťová, voda
splašková, velká voda. Určitě bychom dali dohromady nesčetně
možností, kde všude se voda vyskytuje. Jisté ale je, že bez vody
člověk prostě být nemůže. Na druhou stranu pokud je vody mnoho
a člověk nad ní ztrácí kontrolu, dokáže napáchat velké škody.
V letošním roce o sobě voda opět dala vědět a to v měsících

květnu a červnu, kdy srážkové úhrny v několika krajích České
republiky překročily několikanásobně dlouhodobé průměry. Půda
se rychle nasytila, a tak veškeré srážky putovaly do potoků a řek,
které se rychle plnily a poté také rozvodnily. Tím začaly rozsáhlé
záplavy na značném území České republiky.
Jak vypadala situace v tomto období na Ondřejovsku? Svoji ge-

ografickou polohou naštěstí většina obydleného území našeho ka-
tastru bývá záplavám ušetřena. Většinou se v tomto roce jednalo
o lokální záplavy konkrétních nemovitostí. V těchto situacích byli
vždy nápomocni hasiči ze všech místních částí obce Ondřejov.
Pomáhali s regulací odtoku nežádoucí dešťové vody, odčerpá-
váním zaplavených sklepů, zahradních lagun. Řešili i závažnější
situace, jako bylo například odčerpávání vody z prostor základní
školy v Mukařově, regulace potoku v chatové oblasti Důle nebo
regulace odtoku vody v rybníku v Turkovicích, kde hrozilo přelití
hráze při jedné z bleskových povodní. Při povodních pomáhali
hasiči i mimo katastr naší obce. Ve Stříbrné Skalici hasiči On-
dřejov společně s kolegy z Turkovic odčerpávali vodu ze zapla-
vené zahrady. V Poddubí pak s kolegy z Lensedel plnili protipo-
vodňové pytle s pískem.
Turkovičtí hasiči mají ve své výbavě i tzv. „kanalizačního

krtka“, který za spolupráce tlakové vody z cisterny a silných paží
obsluhujících hasičů dokáže pročistit kanalizační potrubí. Tuto
technologii používali i letos v srpnu na zprůchodnění dvou sil-
ničních propustků a to konkrétně na začátku ulice Pod Oborou
a dále pak na státní komunikaci 1081 ve směru na Lensedly
v místě bývalého kravína.
Často si kladu otázku, zda je možno v naší obci těmto ná-

sledkům velké vody alespoň částečně předejít. V Turkovicích
bydlím od narození, leccos pamatuji, tak se zaměřím právě na
zmíněnou místní část.
Když se podívám o třicet let nazpět, politická situace určitě ne-

byla ideální, což jsem naštěstí v té době ještě tak nevnímal. Co si
ale dobře pamatuji, tak byly funkční a hluboké škarpy podél ko-
munikací včetně silničních propustků. Výstavba rodinných domů
probíhala hodně omezeně a většinou v lokalitách, kde byl odvod

dešťové vody vyřešen. K místnímu rybníku byl také snadný pří-
stup a na jeho hráz nebylo problém v případě potřeby dostat po-
třebnou techniku a vybavení pro odvrácení nebezpečí protržení
hráze.
Po převratu v roce 1989 se započalo s masivní výstavbou, ale

bohužel řešení inženýrských sítí a zejména pak odvodu dešťové
vody bylo až na „dvacátém osmém“ místě. Škarpy se nám podél
komunikací zanesly hlínou a bahnem, dnes už ani na mnoha
místech nepoznáme, že tu má škarpa být.
Obyvatelé si před svými zahradami přetvořili škarpy

v zatrubněné plochy, které poté oseli parkovým trávníkem. Zapo-
mněli však na tak potřebné kanálové vpusti. Mají sice před svým
pozemkem krásnou travnatou plochu, ale velká voda nemůže do
škarpy, protože tam již žádná není. Do zatrubněné části se bohužel
nedostane, protože nemá kudy. Tak se nám dál vesele valí po si-
lnici, nabírá na síle a na mohutnosti. Následně pak ve spodní části
Turkovic ukazuje svoji sílu, kde vyplavuje a ničí, co j i v cestě sto-
j í. V tělese komunikace Na Staré návsi se sbíhá dešťová kanalizace
z převážné části Turkovic, dále pak pokračuje do místního rybníka.
Bohužel je tato dešťová kanalizace v havarijním stavu. Je téměř
celá zanesená, a tudíž je funkční jen sporadicky. Dokážete si asi
představit, jak to při velké vodě v této lokalitě vypadá. Voda se
valí všude jinde, než v dešťové kanalizaci.
Abych nepoukazoval jen na nedostatky, pokusím se najít

alespoň dílčí a postupná řešení. Kde ale začít? Za udržování škarp
a silničních propustků podél státních silnic je odpovědná Správa
a údržba silnic. Na místních a účelových komunikacích je to obec.
Bohužel je ale situace taková, že zejména Správa a údržba silnic
svoji povinnost neplní. Ze strany vedení obce je vyvíjen tlak smě-
rem k vedení Silnic. Bohužel ale s velmi malou odezvou.
Pokud nám tedy není současný stav lhostejný, můžeme v rámci

svých možností pomoci každý sám za sebe. Můžeme se pokusit
pročistit škarpu před svoji zahradou, vybudovat a udržovat kaná-
lovou vpusť a v neposlední řadě do dešťové kanalizace vypouštět
pouze vodu neznečistěnou. Hasiči bohužel při čistění dešťové
kanalizace v Turkovicích narazili na zbytky splašek a dokonce
i fekálií.
Dále pevně věřím, že starosta obce podnikne patřičné kroky,

aby se co nejdříve započalo s rekonstrukcí dešťové kanalizace
v ulici Na Staré návsi. Současný stav, jak jsem již popsal, vyžaduje
neodkladné řešení.

Jenda Brabec

UVIDÍME LETOŠNÍVÁNOČNÍ KOMETU?
Blíží se k nám kometa, která bude možná tak jasná, že bude vi-

dět očima na letošní vánoční obloze. Tak zněla předpověď krátce
po jej ím objevu, teď je to spíš jen přání, protože kometa se drží na
spodní hranici odhadů jej í jasnosti. Ale nepředbíhejme .. . Kometu
objevili Vitali Nevski z Běloruska a Artyom Novichonok z Ruska
před více než rokem, 21 . září 2012, a to dalekohledem Internatio-
nal Scientific Optical Network, zkráceně ISON. A odtud je jej í ná-
zev - kometa ISON. Dráha ji nejprve dovede 28. listopadu do
vzdálenosti 1 ,1 miliónu km nad povrch Slunce. Poté se vydá smě-
rem k Zemi, ke které bude nejblíže v době vánočních svátků - 26.
prosince ve vzdálenosti 64 miliónů km.
Do poloviny listopadu je pozorovatelná dalekohledem na ranní

obloze. Kolem 21 . listopadu zmizí kvůli blízkosti u Slunce. V době
nejtěsnějšího průletu kolem Slunce 28. a 29. listopadu budou ast-
ronomové napnutí, jestli kometa průlet kolem naší hvězdy přežije,
jestli se nerozpadne. Začátkem prosince se opět objeví na noční
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OHLÉDNUTÍ V MATEŘSKÉ ŠKOLE:TANČÍCÍ DŮM A DĚTI
Nikdo by mi nevěřil, že by architektura mohla zaujmout děti

předškolního věku. My dospělí například říkáme, že třeba Tančící
dům by měl stát někde jinde, nejlépe někde, kde není vidět, měl by
vypadat j inak, je přílíš extravagantní. Zkrátka, my dospělí na rozdíl
od dětí, trpíme předsudky. Děti naopak takové předsudky nemají,
ba právě naopak, vůbec si nepřipouští, že by stavba byla v lecčems
neobvyklá. A tento pocit si ponesou až do dospělosti. Budou jí brát
jako samozřejmost.

dešťové vody vyřešen. K místnímu rybníku byl také snadný pří-
stup a na jeho hráz nebylo problém v případě potřeby dostat po-
třebnou techniku a vybavení pro odvrácení nebezpečí protržení
hráze.
Po převratu v roce 1989 se započalo s masivní výstavbou, ale

bohužel řešení inženýrských sítí a zejména pak odvodu dešťové
vody bylo až na „dvacátém osmém“ místě. Škarpy se nám podél
komunikací zanesly hlínou a bahnem, dnes už ani na mnoha
místech nepoznáme, že tu má škarpa být.
Obyvatelé si před svými zahradami přetvořili škarpy

v zatrubněné plochy, které poté oseli parkovým trávníkem. Zapo-
mněli však na tak potřebné kanálové vpusti. Mají sice před svým
pozemkem krásnou travnatou plochu, ale velká voda nemůže do
škarpy, protože tam již žádná není. Do zatrubněné části se bohužel
nedostane, protože nemá kudy. Tak se nám dál vesele valí po si-
lnici, nabírá na síle a na mohutnosti. Následně pak ve spodní části
Turkovic ukazuje svoji sílu, kde vyplavuje a ničí, co j i v cestě sto-
j í. V tělese komunikace Na Staré návsi se sbíhá dešťová kanalizace
z převážné části Turkovic, dále pak pokračuje do místního rybníka.
Bohužel je tato dešťová kanalizace v havarijním stavu. Je téměř
celá zanesená, a tudíž je funkční jen sporadicky. Dokážete si asi
představit, jak to při velké vodě v této lokalitě vypadá. Voda se
valí všude jinde, než v dešťové kanalizaci.
Abych nepoukazoval jen na nedostatky, pokusím se najít

alespoň dílčí a postupná řešení. Kde ale začít? Za udržování škarp
a silničních propustků podél státních silnic je odpovědná Správa
a údržba silnic. Na místních a účelových komunikacích je to obec.
Bohužel je ale situace taková, že zejména Správa a údržba silnic
svoji povinnost neplní. Ze strany vedení obce je vyvíjen tlak smě-
rem k vedení Silnic. Bohužel ale s velmi malou odezvou.
Pokud nám tedy není současný stav lhostejný, můžeme v rámci

svých možností pomoci každý sám za sebe. Můžeme se pokusit
pročistit škarpu před svoji zahradou, vybudovat a udržovat kaná-
lovou vpusť a v neposlední řadě do dešťové kanalizace vypouštět
pouze vodu neznečistěnou. Hasiči bohužel při čistění dešťové
kanalizace v Turkovicích narazili na zbytky splašek a dokonce
i fekálií.
Dále pevně věřím, že starosta obce podnikne patřičné kroky,

aby se co nejdříve započalo s rekonstrukcí dešťové kanalizace
v ulici Na Staré návsi. Současný stav, jak jsem již popsal, vyžaduje
neodkladné řešení.

Jenda Brabec

DIVADLO A DIVADELNÍCI, 5. DÍL
Balet v Ondřejově
Několikrát jsem se zmínila o baletu. Ten velmi úspěšně, na

profesionální úrovni, vedly sestry Máša a Jiřina Šiklovy - zaslou-
žilé členky (sólistky) baletu Národního divadla. Do Ondřejova se
sj ížděly baletuchtivé dívky z širokého okolí. Nastudovaly mnoho
představení, uvádím alespoň jedno - Únos faraonovy dcery.
Z baletek připomenu R. Kadavou, H. Sadílkovou, B. Strnadovou,
V. Padevětovou, H. Páleníkovou, I. Ferencovou, K. Fárníkovou,
D. Rédlovou, Z. Pospíšilovou, R. Kuchařovou, M. Tesaříkovou,
J. Sadílkovou, L. Řezbovou, V. Trnkovou a tři chlapce - J. Krále,
P. Sudu a L. Strnada.
Sestry Šiklovy jsou po smrti a balet zde už nikdo nevede, tradi-

ce však zůstává. Ukázalo se to v poslední době, kdy v Ondřejově
dvakrát vysoupil velmi kvalitní profesionální soubor Balet Bohe-
mia. Vystupoval vždy před zcela naplněným sálem a setkal
se s obrovským aplausem.

Závěr
Impulsem pro zpracování tohoto miniseriálu byla žádost re-

dakční rady Ozvěn o článek, který by připomněl ondřejovské
divadlo. Rozhodně jsem nechtěla sepsat nějakou encyklopedii, ale
téma je tak nosné a obsáhlé, že jsem měla problém, abych dodržela
určitou míru. Jestli se mi to povedlo, připomněla jsem pěkné zá-
žitky a možná někomu udělala radost, budu moc ráda. Pokud jsem
byla nepřesná, či něco nebo někoho zapomněla uvést, prosím
o prominutí. Mne ta práce rozhodně bavila, strávila jsem při ní
krásné chvíle s milými lidmi. Moc děkuji všem pamětníkům, kteří
mi pomohli při shánění materiálu. Zejména to byly paní
L. Koucká, D. Horáková, J. Páleníková, J. Novotná (Šeblová), M.
Kyclerová, E. Beránková, J. Stárková (Sejková), svou troškou do
mlýna přispěl i M. Svoboda. Velmi cenné byly jej ich vzpomínky
a fotografie, ale i dochované noviny, plakáty, programy a osobní

obloze, nejprve ráno (kolem 5. prosince) a poté i večer (17. prosin-
ce) a o vánočních svátcích bude vidět už po celou noc! Pokud jí
Slunce při jej ím těsném průletu kolem něj neroztrhá, komety jsou
křehká a snadno se rozpadající tělesa. Jestli se ale po průletu kolem
Slunce opět objeví, můžeme se doufejme těšit na výrazný a dlouhý
chvost komety.
Výjimečnost komety si uvědomuje i americká NASA a další vě-

decké týmy, které budou kometu pozorovat (NASA Comet ISON
Observing Campaign). Kometu už fotografovaly a zkoumaly pří-
stroje na palubách kosmických sond obíhajících planetu Mars, ko-
lem které kometa proletěla 1 . října a připravují se sondy u planety
Merkur, kolem kterého kometa proletí 1 9. listopadu. Kometu již
také pozoroval Hubbleův kosmický dalekohled a Spitzerův infra-
červený dalekohled. Zaměřit by se na ni mělo minimálně 11 kos-
mických dalekohledů a sond a největší dalekohledy Země.
Kometa ISON se k Zemi přibližuje poprvé. Měla by být po

dlouhé době nej jasnější kometou. Ale sázet na jasnost komet je prý
ještě ošidnější než sázka na dostihového koně.

Pavel Suchan

"Tančící dům" v Praze

Téma o architektuře vzniklo náhodou a neplánovaně a postupně
nám prolínalo celým rokem. Povídali jsme si nejen o Tančícím
domě, ale i o Kaplického knihovně, gotických i barokních koste-
lích. Děti se aktivně zapojily do výtvarného zpracování Tančícího
domu. Bez jakékoliv šablony vystříhly dům a nalepily ho na papír,
pak tuší dokreslily okna a sloupy. Byla jsem velmi překvapená, ja-
ká krásná díla vytvořily.
Děti v tomto věku mají srdce otevřené a zajímá je vše, co se ko-

lem nich děje. Mají sice fantazii, ale nemají zkušenost, tu bychom
jim měli poskytnout. A velmi podstatné je neškatulkovat jej ich vý-
tvarné pojetí do šablon a předtištěných rádoby krásných obrázků.
Děti mají malovat na cokoliv a čímkoliv a jakkoliv. Pak se cítí
dobře a dokážou vytvořit výtvarná díla hodná velkých umělců.
Jednoho dne nám maminka malého kloučka říkala, že jeli kolem

Tančícího domu a prý museli na žádost chlapečka zastavit, vystou-
pit a j ít se na Tančící dům podívat. Není to krásné?
Důležité je, aby děti nebyly lhostejné k záležitostem týkajícím

se vnějšího světa. Pomozme našim dětem rozvíjet jej ich fantazii
poznáním, dovolme našim dětem pracovat přirozeně na základě
zkušenosti, nedovolme, aby byly naše děti lámány a škatulkovány
do něčeho, kde nabudou pocitu, že vše, co vymyslí ony, není
správné. Dovolme jim přesáhnout hranice prostoru, nalepit část
obrazu tam, kam se jim zlíbí. Jen tak z nich mohou vyrůst kreativní
lidé, kteří mohou architektonicky přetvořit naši krajinu, či město
citlivým přístupem, protože i oni budou mít touhu po sobě zane-
chat stopu. A aby ji zanechali citlivě ke krajině a prostředí k tomu
potřebují mít určitou kreativní svobodu v dětství.

Romana Brilová
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ONDŘEJOVSKÝ FOTBAL – 80 LET
Ano, titulek tohoto článku ani trochu nepřehání. V letošním roce

skutečně uplyne osmdesát let od formálního vzniku dnešního oddí-
lu kopané TJ Sokol Ondřejov. Historie provozování tohoto sportu
v Ondřejově je ještě delší, ale až v roce 1933 se podařilo splnit
všechny předepsané podmínky pro vznik sportovního klubu. Klub
založili pánové Jindřich Vomáčka, JosefTrojánek a Václav Vávra.
Úvodem mi prosím dovolte kratičký výlet do historie. V roce

1892 bylo sehráno první fotbalové utkání v naší zemi uskutečněné
podle anglických fotbalových pravidel, v roce 1901 byl založen
Český svaz fotbalový – organizace, která přes mnohé reorganizace,
transformace a jiné, vesměs „užitečné“ změny, řídí fotbalové dění
v naší zemi dodnes.
Fotbal se pak začal nezadržitelně šířit a tato vlna se nemohla vy-

hnout ani naší obci. Cimrmanovsky řečeno, někdy kolem roku
1925 vzniká spolek mladých chlapců, kteří se začínají věnovat zá-
libě zvané fotbal. Tehdejší členové platili měsíční příspěvky ve vý-
ši 1 Kč, veškeré takto získané prostředky byly použity na nákup
potřebného vybavení. Hřiště v té době chlapci žádné neměli, proto
začali hrát fotbal na tehdejší j ízdárně i j iných jen trochu vhodných
místech (pozemky pod Mandou, na Křížku, na Horce a mnoho
dalších). Branky byly přenosné, zhotovené z lesních výřezů
a chlapci je přenášeli vždy tam kde byla možnost hrát fotbal. Dres
si kupoval každý hráč sám, kdo si ho pořídit nemohl, nehrál. Tak
vypadaly začátky ondřejovského fotbalu.
V roce 1933 měl spolek již třicet členů, což byla jedna ze zá-

kladních podmínek pro schválení spolkových stanov. Tehdejší
okresní hejtmanství v Českém Brodě stanovy schválilo a formálně
tak vznikl „Sportovní fotbalový klub Ondřejov“. Ještě v roce 1933
bylo sehráno 17 fotbalových utkání, z toho však jen čtyři v On-
dřejově a to pouze po žních, kdy čerstvě posekané pole bylo možné
využít jako hrací plochu. Již od samého vzniku fotbalového klubu
se jeho členové nevěnovali pouze provozování svého sportu, ale
zapojovali se i do veřejného života v obci. V roce 1933 byl uspořá-
dán první sportovní den a v únoru 1934 klub pořádal první maš-
karní ples v Sokolovně U Vávrů. Účast fotbalistů na veřejném
životě je po celých osm desetiletí nepřehlédnutelná a dnes si bez
nich některé akce těžko umíme představit.
Dalším významným mezníkem v dějinách ondřejovského fot-

balu bylo otevření vlastního hřiště. Tato věta zní velmi jednoduše,
otevření hřiště však předcházelo mnoho různých peripetií od

zdlouhavých jednání s obecním úřadem o přidělení pozemku, přes
žádosti o povolení vykácení lesa adresované lesní správě v Ko-
morním Hrádku, až po samotné práce na budoucím hřišti kdy fot-
balisté museli bez jakékoliv mechanizace vykopat pařezy a upravit
hrací plochu. Až pak mohlo dojít k slavnostnímu otevření hřiště
(dnes Staré hřiště) utkáním s fotbalovým týmem z Vršovic.
V dalších letech následoval vzestup ondřejovského fotbalu, který
byl však zastaven obdobím druhé světové války. V počátku para-
doxně různá omezení a zákazy (omezení cestování, zákaz pořádání
kulturních akcí, zákaz činnosti Sokola) vedly k nárůstu členské zá-
kladny protože fotbal zůstal jednou z mála možností pro seberea-
lizaci mladých lidí, později však válečný vliv začal doléhat i na
fotbal - vyhlášení výjimečného stavu v roce 1941 , nucené odhlá-
šení ondřejovského klubu ze soutěže v roce 1942 a nakonec zrušení
celé soutěže v roce 1944.
Po válce dochází k rozkvětu ondřejovského fotbalu, pamětníci

toto období nazývají „první zlatou érou“, ve které náš tým slavil
úspěchy v kvalitních soutěžích. Na úspěších této doby se pod ve-
dením doktora Bumby mimo jiné podíleli Jan, Josef a Jaroslav
Kalendové, Jan Šebl (optik), Jan Šebl (řezník), Josef Vávra
(hostinský), Jaroslav Vávra, Jan Kölbl, Jaroslav Junek, Miloslav
Tlamicha, Jaroslav Dynybyl, Ladislav Šebl, Jaroslav Šenych
a další.
V roce 1949 došlo ke sloučení tělovýchovy v obci a sportovní

klub se spojil se Sokolem. Pod hlavičkou společné Tělovýchovné
jednoty Sokol náš oddíl funguje doposud.
Dalším důležitým okamžikem v historii ondřejovského fotbalu

bylo založení žákovského týmu v roce 1959, jeho hráči později
pokračovali v dorosteneckém týmu i mužstvu dospělých.
V roce 1964 spatřil světlo světa první ročník turnaje O pohár

Astronomického ústavu. Ten se každoročně opakoval nepřetržitě až
do roku 1988 a po dlouhá léta se těšil velkému diváckému zájmu.
Převratná událost v naší fotbalové historii přichází v roce 1970:

zahájení výstavby nového fotbalového hřiště. To je po čtyřech le-
tech slavnostně otevřeno a s ním i nově vybudované kabiny, které
dnešní podobu dostaly v roce 1990, kdy byla dokončena jej ich pří-
stavba.
S výstavbou hřiště se časově překrývá i začátek „druhé zlaté

éry“ ondřejovského fotbalu, která vrcholí v roce 1975 postupem do
I. B třídy. V této soutěži jsme šest let hráli důstojnou roli a dokonce
byli jen krůček od postupu do I. A třídy. Oporami v tomto období
byli zejména Josef Lanzerdörfer, Jan Novotný, Jan Povolný, Vác-
lav Kuchař, Petr Vodrhánek, František Krucký, Jan Kölbl, Ladislav
Tesařík, Josef Vávra, Miloslav Tlamicha, Karel Pinker, Miroslav
Tesařík, Mirek Jordán, Josef Dřízhal, Jiří Kroupa, Jan Procházka,
Josef Fulín, Milan Malý, Pavel Senft, Karel Ježdík a další hráči. Po
úspěšném období opět došlo k útlumu a od roku 1981 doposud
hraje náš tým téměř nepřetržitě ve III. třídě.
Historie našeho oddílu není provázena jen většími či menšími

úspěchy, bohužel se nám nevyhnuly ani smutnější okamžiky

zápisky. Bez jej ich pomoci by tyto stránky nemohly vzniknout.
Na úplný závěr upozorňuji na tři poslední roky, kdy se na scéně

objevila skupina místních hasičů pod vedením J. Sloupové, a snad
můžeme věřit, že předvedením velmi úspěšných nastudování her
Dobytí severního pólu, Záskok a Akt L. Smoljaka a Z. Svěráka za-
hájili novou éru ondřejovského ochotnického divadla.

Jarka Kozáková
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z nichž musím vzpomenout ten nejčernější. V roce 1996 při opravě
klubového autobusu tragicky zahynul Petr Vodrhánek. Petra i další
fotbalisty a funkcionáře, kteří j iž nejsou mezi námi, jsme si připo-
mněli i při pietním aktu v rámci oslav osmdesátého výročí založení
fotbalového oddílu.
Nyní krátce k současnosti a nejbližší budoucnosti. V současné

době je oddíl kopané součástí TJ Sokol a čítá přibližně 100 členů.
Sezónu 2012/2013 jsme absolvovali se dvěma mužstvy dospělých,
týmy přípravky, žáků a dorostu. Přestože velký význam přikládáme
práci s dětmi (s mládeží pracovalo každoročně nejméně pět
dospělých), potýkali jsme se v posledních letech v mládežnických
kategoriích s výrazným nedostatkem hráčů. V týmech žáků a
přípravky jsme situaci museli řešit navázáním spolupráce
s oddílem Chocerad a vytvořením společných týmů.
Nedostatek hráčů nám bohužel neumožnil přihlásit dorostenecký

tým do soutěžního ročníku 2013/2014. V žákovské kategorii máme
jen několik fotbalistů, kteří prozatím hostují ve fotbalových
oddílech sousedních obcí.
Naopak radost v posledním období máme z našich nejmenších

fotbalistů, zájem dětí ve věku do deseti let stále roste a na
trénincích se pravidelně schází kolem dvaceti sportovců. Tato
skutečnost je pro všechny, kteří pro ondřejovský fotbal pracují
velkým povzbuzením, zejména po dlouhém období kdy
byl zájmem dětí o fotbal minimální.
Závěrem mi nezbývá než našemu fotbalovému oddílu a vlastně

nám všem přát, aby se nám i nadále dařilo k fotbalu a
k jakémukoliv sportování přivést co největší počet dětí a zachovat
tak silnou tradici sportování v naší obci.

V. Zámyslický s využitím dokumentů
zpracovaných pány J. Kyclerem a ing. J. Kölblem

VÝROČÍ JSME OSLAVILI DŮSTOJNĚ
Ve dnech 29. a 30. 6. 2013 proběhly oslavy osmdesátého výročí

založení fotbalového oddílu v Ondřejově. Uspořádáním této akce
jsme si chtěli nejen připomenout dlouhou historii fotbalu v naší
obci, vzpomenout na významné osobnosti, ale zároveň i vytvořit
podmínky pro setkání našich bývalých i současných hráčů,
funkcionářů a všech příznivců fotbalu. Tato akce byla podpořena
velkým množstvím sponzorů od podpory obce přes sponzorské
dary místních firem a občanů až po drobné dary fotbalových
příznivců do sbírky pořádané na hřišti. Na pořádání akce se
samozřejmě také podílelo velké množství dobrovolníků. Všem
dárcům i pořadatelům patří náš veliký dík.
Oslavy začaly v sobotu po poledni utkáním našich nejmenších,

bylo velmi příjemné je sledovat jak s velkým zápalem bojují o
vítězství. Pak nastoupila ondřejovská „stará garda“ k utkání proti
ženskému ligovému týmu Bohemians Praha, děvčata byla sice
viditelně pohyblivější, ale pánové zase těžili ze svých dlouholetých
zkušeností.
V průběhu odpoledne proběhly další dvě důležité akce. Nejdříve

jsme předali ocenění významným osobnostem ondřejovského
fotbalu z řad bývalých i současných hráčů, funkcionářů a
příznivců.

Na závěr celého odpoledne pak zástupci oddílu položili květiny
ke hrobům zakladatelů organizovaného fotbalu v Ondřejově a
významných osobností našeho fotbalu, které j iž nejsou mezi námi.
Sobotní program byl zakončen večerním posezením s hudbou.
V neděli od čtrnácti hodin nastoupili hráči našeho „B mužstva“

proti fotbalovému týmu složenému z profesionálních hasičů hl. m.
Prahy. Bylo vidět, že naši hráči nepodcenili přípravu na utkání,
dodrželi zásady správné životosprávy a tak se hned od začátku do
soupeře odhodlaně zakousli. Postupem času se však začala
projevovat dobrá fyzická připravenost soupeře, přesto naši hráči
vybojovali zaslouženou remízu.
Vyvrcholením oslav se stalo utkání ondřejovského „A týmu“

proti bývalým fotbalovým reprezentantům ČR. Pro každého
fotbalového fanouška bylo jistě zážitkem vidět na našem hřišti
takové fotbalové hvězdy. Pánové Fiala, Štambacher, Bittengel,
Ondra, Čabala, Mičinec a další předvedli, že fotbal se nezapomíná.
Naši hráči však nechtěli svou kůži prodat lacino a tak i toto utkání
skončilo remízou.
V průběhu celého víkendu nám přálo příznivé počasí, akci

navštívilo veliké množství diváků, a tak věřím, že se naše výročí
podařilo oslavit příjemně a důstojně.
Aktuální informace z fotbalového dění v Ondřejově najdete na

internetových stránkách www.fotbal-ondrejov.cz
V. Zámyslický
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Jan Hekela, Ondřejov, 75 let
Blažena, Topolová, Ondřejov, 86 let
Ludmila Koucká, Ondřejov, 75 let
František Janoušek, Ondřejov, 86 let
Ivana Klokočníková, Ondřejov, 82 let
Jarmila Janoušková, Ondřejov, 82 let
Antonín Dřízhal, Ondřejov, 93 let
Ludmila Zenklová, Ondřejov, 80 let
Ludmila Hnízdová, Ondřejov, 90 let

Jubilea: září‐říjen 2013

Všem oslavencům srdečně blahopřejeme

a přejeme pevné zdraví do dalších let !!!

Noví občánci
Jan Chadima, Třemblat
Filip Kocourek, Ondřejov
Petr Rajdl, Ondřejov
Svatava Vostřáková, Turkovice

Vítáme vás mezi námi a přejeme

hodně zdraví a štěstí!!

Úmrtí
Miloslav Polák, Turkovice
Emma Diasová, Ondřejov
Zdeněk Kycler, Ondřejov

Poděkování
Při sbírkové preventivní akci Český den

proti rakovině ve středu 15. května 2013 zís-
kali žáci školy ZŠ a MŠ Ondřejov prodejem
kytiček částku 18 214 Kč. Vybrané prostředky
budou využity na dlouhodobé programy Ligy
proti rakovině Praha – nádorovou prevenci,
zlepšení kvality života onkologicky nemoc-
ných, podporu výzkumu a přístrojové vyba-
venosti onkologických pracovišť. Děkujeme!

MUDr. Michaela Fridrichová, Liga proti
rakovině

Dovolte mi, abych dodatečně touto cestou
vyjádřila poděkování SDH Třemblat za
pomoc, kterou mi poskytl během letošních
záplav a pomohl odstranit následné škody.

Voda se mi dostala do výše asi 20 cm
a poničila veškeré zdivo, uhlí, dřevo.
Nesmírně jsem ocenila pomoc hasičů, kteří
pomohli odčerpávat vodu z celého sklepa, aby
se nepoškodilo zvláště tepelné čerpadlo
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a pračka. Došlo k většímu poškození podlahy, bočních stěn
a následkem záplav vznikla opět ve sklepním prostoru plíseň,
která se nachází na bočních stěnách a podlaze. V současné době
vypařující se voda způsobuje značné navlhnutí okolního zdiva
a vlhkost se dostává do vstupních místností v přízemí.

Po částečném vysušení sklepa, za pomoci vypůjčeného sušáku,
řádily povodně opět, a to ještě 2x, nikoli tak ničivě.

Bez pomoci místních hasičů, by jistě škody byly větší,
kdybych je musela řešit sama. Všem bych chtěla vyjádřit
poděkování. Pavla Wustingerová

Dovoluji si touto cestou upřímně a z celého srdce poděkovat
hasičům z HZS Středočeského kraje a z jednotek z Říčan,
Mnichovic, Turkovic a Hrusic za uhašení požáru mého rodinného
domu v Hrusicích. Jen díky jej ich rychlému a profesionálnímu
přístupu dům neshořel a požár byl úspěšně uhašen, navíc takovým
způsobem, že dům nebyl prolit vodou shora dolů, a můžeme
v něm bydlet. Zachránili jste nám dům, máte můj neskonalý dík,
obdiv a respekt. Václav Frýdl, Hrusice

Děkuji srdečně obecnímu úřadu za blahopřání a dárek k mým
narozeninám. Paní Novotné a Staňkové děkuji za milou návštěvu.

Ludmila Hnízdová

Sdružení Setkání si Vás dovoluje pozvat navečer se spisovatelem PAVLEM KOSATÍKEM.Pavel Kosatík se ve svých knihách (Česká inteligence, Českésnění, Devět žen z Hradu a další) zabývá především moderníčeskou historií, napsal profily mnoha českých a československýchosobností. V poslední době vydal mj. knihy věnované VěřeČáslavské a Pavlu Tigridovi.Večer se koná ve mlýně v sobotu 7. prosince od 19,30 hod.

BEZPLATNÝ KURZ POČÍTAČŮPRO SENIORY
Občanské sdružení Jihočeský institut celoživotního učení zve seniory

v důchodovém věku k účasti na počítačovém kurzu v rámci projektu „Se-
nioři komunikují“ realizovaného Nadačním fondem manželů Klausových.
Nebojte se počítače! Chcete se naučit napsat na počítači dopis nebo si

třeba vyhledat autobusové spojení? Je to mnohem snazší, než by se
mohlo na první pohled zdát!
VÝUKA PROBĚHNE V SKC v ONDŘEJOVĚ V TERMÍNU OD 18.

DO 21. LISTOPADU, každý den 4 hodiny dopoledne (9:00 – 13:00)
volným tempem s dostatečnými přestávkami.
Kurz učí trpěliví lektoři s mnohaletými zkušenostmi v oblasti vzdělávání

dospělých. Výuka je orientovaná čistě prakticky, jej í náročnost se průběžně
přizpůsobuje potřebám i možnostem účastníků – seniory tedy rozhodně ne-
čekají např. dlouhé a nudné přednášky, ale výklad úplných základů jako za-
pnutí a vypnutí počítače, práce s myší, psaní a vytisknutí jednoduchého
textu, psaní e-mailu a vyhledávání informací na internetu.
Na začátku kurzu obdržíte studijní materiály zdarma.
POZOR! Kapacita kurzu je omezena na 10 účastníků!
PŘIHLÁŠKY: Přihlásit se můžete v SKC v Ondřejově nebo telefonicky

u Mgr. Adamcové na čísle 605 862 604.




